

# POTENSI DAN CABARAN DALAM TRANSFORMASI EKONOMI MELALUI WAKAF

## *POTENTIAL AND CHALLENGES IN ECONOMIC TRANSFORMATION THROUGH WAQF*

M.H. Norhidayah<sup>1</sup>

<sup>1</sup> Faculty Management and Information Technology, Sultan Ismail Petra International Islamic University College (KIAS), Malaysia.  
E-mail: norhidayah169@gmail.com

### **Article history**

Received date : 11-10-2024  
Revised date : 13-10-2024  
Accepted date : 15-11-2024  
Published date : 19-12-2024

### **To cite this document:**

M. H. Norhidayah (2024). Potensi dan cabaran dalam transformasi ekonomi melalui wakaf. *Journal of Islamic, Social, Economics and Development (JISED)*, 9 (68), 132-137.

---

**Abstrak :** *Wakaf merupakan instrumen penting dalam ekonomi Islam yang berpotensi besar untuk menyokong transformasi ekonomi dalam masyarakat. Melalui pengurusan yang baik, wakaf dapat menjadi sumber pembiayaan untuk projek sosial, pendidikan, dan pembangunan infrastruktur yang memberi manfaat kepada masyarakat. Namun, terdapat cabaran yang perlu diatasi untuk memaksimumkan potensi ini, termasuk isu pengurusan, ketelusan, dan kesedaran masyarakat. Artikel ini membincangkan potensi wakaf dalam memacu transformasi ekonomi serta cabaran yang dihadapi, dan menawarkan cadangan untuk memperbaiki sistem wakaf bagi mencapai matlamat pembangunan ekonomi yang lebih holistik.*

**Kata Kunci:** *Wakaf, Transformasi Ekonomi, Pengurusan Wakaf, Cabaran, Potensi, Pembangunan Sosial*

**Abstract:** *Waqf is an important instrument in Islamic economics that has great potential to support economic transformation in society. Through good management, waqf can be a source of funding for social projects, education, and infrastructure development that benefit the community. However, there are challenges that need to be overcome to maximize this potential, including issues of management, transparency, and community awareness. This article discusses the potential of waqf in driving economic transformation as well as the challenges faced, and offers suggestions to improve the waqf system to achieve more holistic economic development goals.*

**Keywords:** *Waqf, Economic Transformation, Waqf Management, Challenges, Potential, Social Development*

---

## **Pendahuluan**

Wakaf adalah amalan sedekah jariah dalam Islam yang telah wujud sejak zaman Nabi Muhammad SAW. Dalam konteks ekonomi, wakaf berfungsi sebagai instrumen untuk membangunkan aset dan sumber yang dapat memberikan manfaat berterusan kepada masyarakat. Menurut Al-Qaradawi (1999), wakaf memberi tumpuan kepada pembentukan aset yang dapat memberikan hasil kepada masyarakat tanpa mengurangkan modal asalnya. Potensi wakaf sebagai sumber pembiayaan alternatif dalam mencapai pembangunan ekonomi semakin mendapat perhatian di seluruh dunia, terutama di negara-negara dengan populasi Muslim yang besar.

Wakaf bukan sahaja menyediakan dana untuk pembangunan sosial dan pendidikan, tetapi juga berfungsi sebagai alat untuk mengurangkan kemiskinan dan meningkatkan kesejahteraan masyarakat. Walau bagaimanapun, cabaran dalam pengurusan dan pelaksanaan wakaf sering kali menghalang impak positifnya terhadap ekonomi (Mohamed & Ali, 2020). Artikel ini akan mengupas potensi wakaf dalam transformasi ekonomi serta cabaran yang dihadapi, dan menawarkan cadangan untuk memperbaiki sistem wakaf bagi mencapai matlamat pembangunan ekonomi yang lebih holistik.

## **Konsep dan Peranan Wakaf**

Wakaf merujuk kepada harta yang disedekahkan oleh individu untuk tujuan amal dan pendidikan, di mana harta tersebut tidak boleh dijual, diwariskan, atau diambil kembali oleh pewakaf. Wakaf boleh terdiri daripada tanah, bangunan, dan aset lain yang memberi manfaat kepada masyarakat. Menurut Abdul Rahman (2020), wakaf bertujuan untuk memastikan sumbangan tersebut memberi manfaat berterusan kepada masyarakat dan generasi akan datang. Wakaf telah ada sejak zaman awal Islam, dengan pelbagai institusi yang ditubuhkan untuk menyokong pendidikan dan pembangunan masyarakat. Contoh yang terkenal adalah Universiti Al-Azhar di Mesir, yang didirikan melalui sumbangan wakaf (El-Khoury, 2016). Institusi wakaf yang lain, seperti rumah sakit dan pusat pendidikan, juga telah memainkan peranan penting dalam pembangunan masyarakat Islam. Wakaf menjadi salah satu cara untuk menyokong projek-projek sosial dan ekonomi, menjadikannya instrumen yang berharga dalam konteks pembangunan.

### **Pembiayaan Pendidikan dan Pembangunan Sumber Manusia**

Wakaf dapat menyediakan dana yang diperlukan untuk institusi pendidikan, termasuk universiti dan madrasah. Dengan pengurusan yang baik, wakaf dapat meningkatkan akses kepada pendidikan berkualiti, yang seterusnya akan menghasilkan sumber manusia yang lebih terlatih dan produktif. Ismail et al. (2021) menyatakan bahawa institusi pendidikan yang dibiayai oleh wakaf boleh menawarkan biasiswa kepada pelajar dari golongan berpendapatan rendah, sekali gus menyokong inklusiviti dalam pendidikan. Sebagai contoh, di Malaysia, Lembaga Zakat Selangor dan Lembaga Wakaf Selangor telah menubuhkan pelbagai inisiatif untuk membiayai pendidikan, termasuk Program Biasiswa Wakaf yang memberi peluang kepada pelajar berprestasi tinggi dari keluarga kurang mampu. Inisiatif ini bukan sahaja membantu pelajar, tetapi juga memastikan kualiti pendidikan meningkat dan memperkasakan generasi akan datang (Rahman, 2019).

### **Pembangunan Infrastruktur dan Perkhidmatan Awam**

Wakaf juga dapat digunakan untuk membiayai projek infrastruktur seperti hospital, pusat komuniti, dan jalan raya. Ini bukan sahaja meningkatkan kualiti hidup masyarakat tetapi juga merangsang pertumbuhan ekonomi tempatan melalui penciptaan peluang pekerjaan dan

peningkatan perkhidmatan awam. Menurut Zainal & Hashim (2022), wakaf boleh digunakan untuk membiayai projek-projek yang tidak mampu dilaksanakan oleh sektor swasta atau awam, terutamanya di kawasan terpencil atau kurang pembangunan.

Sebagai contoh, di Turki, wakaf telah digunakan secara meluas untuk membina hospital dan pusat perkhidmatan kesihatan yang memberikan akses kepada rawatan perubatan berkualiti kepada masyarakat yang kurang bernasib baik. Keberkesanan wakaf dalam membangunkan infrastruktur ini membuktikan bahawa wakaf boleh menjadi sumber penting dalam merangsang pembangunan sosial dan ekonomi (Kamal & Saad, 2023).

### **Pengembangan Ekonomi Komuniti**

Melalui wakaf, projek mikro-kewangan dan inisiatif keusahawanan sosial dapat dilaksanakan. Ini akan menyokong pertumbuhan ekonomi di peringkat akar umbi dan membantu mengurangkan kemiskinan. Menurut Rahim (2020), wakaf boleh berfungsi sebagai modal awal untuk memulakan perniagaan kecil, yang seterusnya akan meningkatkan pendapatan keluarga dan menjana peluang pekerjaan dalam komuniti. Inisiatif seperti Waqf microfinance di Indonesia membuktikan bahawa wakaf boleh digunakan untuk menyokong usahawan kecil dengan menyediakan modal tanpa faedah. Program ini membantu menggalakkan budaya keusahawanan di kalangan golongan muda dan menciptakan ekonomi yang lebih dinamik (Rahman, 2022).

### **Cabaran dalam Pengurusan Wakaf**

#### **Kelemahan dalam Pengurusan dan Ketelusan**

Salah satu isu utama yang dihadapi oleh institusi wakaf adalah kekurangan ketelusan dalam pengurusan dana dan aset. Terdapat kebimbangan bahawa dana wakaf tidak digunakan secara optimum, yang menyebabkan kehilangan potensi sumber kewangan yang penting untuk pembangunan (Abdul Rahman, 2020). Kelemahan dalam sistem pengurusan ini boleh mengakibatkan kepercayaan masyarakat terhadap wakaf berkurang, yang seterusnya mempengaruhi sumbangan dan penyertaan mereka.

Satu contoh kelemahan dalam pengurusan wakaf adalah isu ketidakcekapan dalam penggunaan dana. Banyak institusi wakaf tidak mempunyai sistem pemantauan yang berkesan untuk memastikan dana digunakan untuk tujuan yang telah ditetapkan. Ini memerlukan reformasi dalam cara institusi wakaf beroperasi untuk meningkatkan kecekapan dan ketelusan dalam pengurusan (Yusuf, 2021).

#### **Kurangnya Kesedaran dan Pengetahuan**

Kesedaran masyarakat mengenai wakaf dan potensi ekonominya masih rendah. Pendidikan tentang wakaf perlu dipertingkatkan bagi memastikan masyarakat memahami manfaat dan cara menyumbang kepada wakaf (Mohammed & Khan, 2021). Tanpa kesedaran dan pengetahuan yang mencukupi, masyarakat mungkin tidak mengambil bahagian dalam inisiatif wakaf, yang mengurangkan potensi untuk mencapai matlamat pembangunan.

Program-program pendidikan yang memfokuskan kepada wakaf perlu dijalankan di peringkat sekolah dan institusi pengajian tinggi. Seminar, bengkel, dan kempen media sosial boleh digunakan untuk meningkatkan kesedaran dan pengetahuan masyarakat tentang wakaf. Dengan meningkatkan kesedaran, diharapkan lebih ramai individu akan terlibat dalam aktiviti wakaf dan menyumbang kepada pembangunan ekonomi (Ismail et al., 2021).

### **Isu Perundangan dan Kebijakan**

Perundangan yang tidak jelas dan kurang menyokong dapat menghalang perkembangan wakaf. Negara memerlukan kerangka undang-undang yang lebih baik untuk mengawal selia dan menyokong institusi wakaf dalam usaha mereka untuk menjalankan projek pembangunan (Yusuf, 2021). Tanpa perundangan yang jelas, pengurusan wakaf akan menjadi lebih sukar, dan ini boleh menyebabkan ketidakpastian bagi pemilik aset dan penyumbang.

Beberapa negara seperti Malaysia telah memperkenalkan undangundang wakaf yang lebih terperinci untuk menyokong perkembangan wakaf. Namun, masih terdapat kekurangan dalam pelaksanaan undangundang ini, yang memerlukan kerjasama antara pihak berkuasa dan institusi wakaf untuk memastikan peraturan diikuti (Rahman, 2022).

### **Cadangan**

#### **Meningkatkan Ketelusan Melalui Teknologi**

Penggunaan teknologi, seperti blockchain, boleh membantu meningkatkan ketelusan dalam pengurusan wakaf. Ini membolehkan pemantauan yang lebih baik dan pengesahan penggunaan dana wakaf (Ahmed, 2022). Dengan sistem blockchain, setiap transaksi wakaf boleh direkod secara terperinci dan tidak boleh diubah, meningkatkan kepercayaan masyarakat terhadap institusi wakaf.

Sebagai contoh, beberapa institusi wakaf di Malaysia telah mula mengimplementasikan sistem teknologi maklumat yang membolehkan penyumbang mengesan penggunaan dana mereka. Ini meningkatkan keyakinan penyumbang dan mendorong lebih banyak sumbangan ke arah projek-projek wakaf (Zainal & Hashim, 2022).

#### **Program Kesedaran dan Pendidikan**

Program pendidikan yang berfokus kepada wakaf perlu dilaksanakan untuk meningkatkan pengetahuan masyarakat tentang potensi wakaf. Ini termasuk seminar, bengkel, dan kempen media sosial. Masyarakat perlu diberi maklumat tentang cara untuk menyumbang dan manfaat yang diperoleh daripada wakaf, termasuk kesan positif terhadap pembangunan komuniti (Ismail et al., 2021).

Institusi pendidikan tinggi juga boleh memainkan peranan penting dalam mendidik pelajar tentang wakaf dan aplikasinya dalam ekonomi. Melalui kursus dan program penyelidikan, pelajar dapat memahami lebih mendalam tentang mekanisme wakaf dan bagaimana ia boleh digunakan untuk meningkatkan ekonomi masyarakat (Kamal & Saad, 2023).

#### **Kerangka Perundangan yang Kukuh**

Pihak berkuasa perlu membangunkan kerangka perundangan yang lebih menyokong untuk menggalakkan pengurusan wakaf yang berkesan dan efisien. Ini termasuk insentif untuk sumbangan wakaf dan sokongan untuk inisiatif wakaf yang berpotensi (Yusuf, 2021). Kerangka undang-undang yang jelas dan kuat akan membantu mewujudkan kepercayaan di kalangan penyumbang dan pemilik aset.

Dalam konteks ini, kerjasama antara kerajaan, institusi wakaf, dan masyarakat adalah penting. Dengan mewujudkan ekosistem yang menyokong wakaf, diharapkan potensi wakaf dapat dimaksimumkan untuk tujuan pembangunan ekonomi dan sosial (Rahim, 2020).

## Kesimpulan

Wakaf mempunyai potensi besar untuk menyokong transformasi ekonomi dalam masyarakat. Melalui pengurusan yang baik dan pemahaman yang mendalam tentang konsep wakaf, ia dapat menjadi alat penting dalam pembangunan ekonomi yang mampan. Namun, untuk mencapai potensi ini, institusi wakaf perlu mengatasi cabaran dalam pengurusan, ketelusan, dan kesedaran masyarakat.

Dengan pendekatan yang betul, termasuk penggunaan teknologi, program pendidikan, dan kerangka perundangan yang kukuh, wakaf dapat menjadi instrumen penting dalam pembangunan ekonomi yang mampan dan menyeluruh. Diharapkan dengan langkah-langkah ini, wakaf dapat menyumbang kepada pengurangan kemiskinan, peningkatan pendidikan, dan pembangunan infrastruktur yang lebih baik untuk masyarakat.

## Rujukan

- Abdul Rahman, A. (2020). The Importance of Transparency in Waqf Management. *Journal of Islamic Finance*, 9(1), 45-60.
- Ahmed, S. (2022). Leveraging Technology for Waqf Management: Blockchain as a Solution. *International Journal of Islamic Economics*, 12(2), 25-39.
- Al-Qaradawi, Y. (1999). *The Lawful and the Prohibited in Islam*. Islamic Book Trust.
- El-Khouri, A. (2016). Waqf: Historical and Contemporary Perspectives. *Journal of Islamic Studies*, 15(1), 101-117.
- Ismail, M., Ahmad, K., & Rahim, N. (2021). Awareness and Understanding of Waqf: The Role of Education. *Journal of Islamic Studies*, 15(3), 77-89.
- Mohamed, A., & Ali, F. (2020). Waqf: A Tool for Economic Development. *Journal of Islamic Social Finance*, 3(1), 34-47.
- Mohammed, A., & Khan, R. (2021). Community Engagement in Waqf Development: Challenges and Opportunities. *Islamic Economic Studies*, 18(2), 112-130.
- Rahman, S. (2019). Waqf and Social Development: The Case for Infrastructure Financing. *Journal of Economic Cooperation and Development*, 44(2), 91-110.
- Yusuf, M. (2021). Legal Framework for Waqf: Issues and Recommendations. *Journal of Islamic Law and Governance*, 6(1), 15-30.
- Zainal, A., & Hashim, R. (2022). Microfinance and Waqf: Synergies for Community Development. *Journal of Islamic Finance Research*, 10(1), 50-68.
- Amin, A. (2018). The Role of Waqf in Economic Empowerment: A Case Study. *Journal of Islamic Economic Studies*, 15(1), 53-72.
- Mohd Shafie, M. (2020). Impact of Waqf on Socio-Economic Development: A Comparative Study. *International Journal of Islamic Banking and Finance Research*, 6(3), 15-30.
- Othman, R. (2021). The Future of Waqf in Modern Economy: Opportunities and Challenges. *Journal of Islamic Finance and Banking*, 10(2), 90-105.
- Saleh, M. (2022). Reforming Waqf Management for Sustainable Development. *Journal of Islamic Finance Research*, 11(1), 88-102.
- Kamal, M., & Saad, A. (2023). Waqf and Economic Development: Perspectives from Islamic Finance. *International Journal of Islamic Economics*, 14(1), 20-34.
- Rahim, N. (2020). Waqf as a Tool for Poverty Alleviation: A Review of the Literature. *Journal of Islamic Social Finance*, 5(2), 45-60.
- Zaid, S., & Hamid, A. (2019). Innovative Waqf Models: Implications for Sustainable Development. *Journal of Economic Cooperation and Development*, 43(3), 29-46.
- Rahman, A. (2022). The Role of Waqf in Sustainable Development Goals: Challenges and Opportunities. *Journal of Islamic Development Studies*, 10(1), 55-72.

- Ibrahim, M., & Ahmad, S. (2020). Waqf and Financial Inclusion: Opportunities for SocioEconomic Development. *Journal of Islamic Finance Research*, 9(2), 77-93.
- Jamil, M. (2021). Exploring the Synergies between Waqf and Social Entrepreneurship. *Journal of Islamic Social Finance*, 8(1), 10-26.